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ظفرقندی: کاهش کیفیت سلامت 
را نمی توان پذیرفت

دیروز جلسه بررسی صلاحیت محمدرضا ظفرقندی، وزیر 
پیشنهادی بهداشــت در مجلس شورای اســلامی برگزار 
شــد؛ آن هم پس از آنکه کمیسیون بهداشــت و آموزش با 
او موافقــت کرده بود. در این جلســه، علاوه بر ظفرقندی، 
موافقان و مخالفان او در رد یا تایید این گزینه پیشــنهادی 
وزارت بهداشت سخن گفتند. ظفرقندی در سخنرانی اش 
خطاب بــه نمایندگان مجلس گفت که آمده اســت تا وارد 
عرصه مدیریتی خطیری شــود که با جان مــردم در ارتباط 
اســت  و آماده اســت که با تمــام توان، ظرفیــت، تجربه و 
همراهی گسترده جامعه سلامت کشور تلاش کند تا مردم، 
جز رنج بیمــاری، رنج دیگری را تحمل نکنند: »این جمله 
عصــاره همه برنامه های ســلامت اســت و البته محصول 
برنامه های توســعه.« او گفت که وزیر بهداشت ازیک طرف 
نماینده 68 دانشگاه و دانشکده علوم پزشکی، 250 هزار 
نفــر دانش آموختــه و 230 هزار نفر گروه پرســتاری، 250 
هزار دانشجوی پزشکی، بیش از 250 هزار سایر حوزه های 
ســلامت و... اســت، ازطرف دیگر خدمتگزار 87 میلیون 
ایرانی دریافت کننده خدمات سلامت: »من به عنوان پزشک 
یاد گرفته ام که باید حامی همین مردم باشــم؛ مردمی که 
به رغم همه پیشرفت ها هنوز در کشور دچار محرومیت های 
جدی هســتند و بــا چالش های جدی چــون هزینه های 
کمرشکن ســلامت روان، توانبخشــی و... روبه رو هستند. 
40 سال اســت که در مسیر خدمت رسانی به همین مردم 
هستم.« او در پاســخ به بعضی انتقادهایی که نمایندگان 
مخالــف از او کردند هم گفــت: »فرمودند چــرا با افزایش 
دانشجو مخالفت کردید؟ من مخالفت نکردم، فقط گفتم 
افزایش دانشجو دو موضوع دارد؛ یکی بودجه می خواهد و 
یکی هم استاد. در حوزه سلامت نمی توان کاهش کیفیت 
را پذیرفت. گفتند من هرجا رفتم، سیاسی کاری کردم. من 
8 سال رئیس دانشگاه بودم و خیلی از معاونان من از جناح 
مقابل بودند. در نظام پزشکی هم همین طور بود، با افتخار و 
رفاقت کار کردم. گفتند که من گفته ام، انتخابات مهندسی 
شده. دکتر پزشکیان که الان رئیس جمهوری هستند در آن 
انتخابات ردصلاحیت شدند و اگر نبود دخالت بزرگان، امروز 
پزشکیان رئیس جمهوری نبود؛ بالاخره نمی توان واقعیت را 
کتمان کرد. اگر بدون دلیــل حذف کنند، انتخابات در آن 
ناحیه مخدوش می شود.« او ادامه داد: »پذیرفتن مسئولیت 
در شرایط فعلی کشــور تفاوت زیادی با حضور در تیم های 
اضطــراری در زمان جنگ تحمیلی ندارد چون شــرط آن 
ازخودگذشــتگی و جهاد است که برای آن خون های پاکی 
ریخته شده است. کشور ما اکنون درگیر بحران های مختلفی 
است؛ ما دچار تحریم های ظالمانه و محرومیت های پولی و 
مالی متعدد هســتیم که مانع جدی در تبادلات اقتصادی 
است. با مشکلات داخلی ازجمله مهاجرت نیروهای درمان 
روبه رو هستیم. هزینه های کمرشکن سلامت و درمان نیز از 
دیگر چالش هاست.« او در ادامه گفت که در حوزه سلامت 
چالش هــای مهمی هم داریم: »چالــش اول بحث تولیت 
سلامت اســت که طبق بند 7 سیاست های کلی سلامت 
برعهده وزارت بهداشت اســت. 70 درصد تحقق سلامت 
مردم مربوط به بخش های دیگری غیر از وزارت بهداشــت 
است. چالش بعدی، بحران نیروی انسانی است. مهاجرت، 
خروج از چرخه خدمت، تغییر شغل و... از چالش هاست. 
موضوع مهاجرت در بخش پزشــکی و پرســتاری، خود را 
به عنــوان یک معضل جدی نشــان داده اســت.«  پیش از 
ســخنان او اما روح الله عباســپور، نماینده قزوین به عنوان 
مخالف این گزینه پیشنهادی گفت: »آقای پزشکیان دیروز، 
پشت همین تریبون اعلام کردند من کسی هستم که تمام 
فعالیت پزشــکی ام، در حوزه درمان دولتی بوده است و در 
بیمارســتان خصوصی فعالیتی نکرده ام و تعارض منافع را 
برای خودم ایجاد نکردم، اما آقای ظفرقندی، شــما رئیس 
دانشــگاه علوم پزشکی هســتی، فعالیت های درمانی در 
بخش خصوصی را هم پیگیــری کردی. جهت گیری های 
آقای ظفرقنــدی با آقای پزشــکیان در حوزه بهداشــت و 
درمان همخوانی ندارد. شــما رئیس سازمان نظام پزشکی 
بودید و افزایش تعرفه درمانی را در بخش خصوصی مصوب 
کردید که همین مسئله با محرومیت زدایی در تضاد است. 
گذشته سیاسی آقای ظفرقندی را وقتی بررسی می کنیم، 
می فهمیم او بیشتر از اینکه از ابزار جراحی برای درمان مردم 
استفاده کند، قلم به دســت بیانیه هایی در جهت تضعیف 
نظام و حمایت از »اغتشاشــات« می نویســد. او در جهت 
تجزیه کشــور و براندازی نظام گام برداشــته است.« احمد 
بیگدلی، نماینــده خدابنده اما به عنوان یکــی از موافقان 
ظفرقندی گفت که آمده  اســت از هم ســنگر پدرش دفاع 
کند: »ایشان نمی خواهد میلیاردها تومان از پول مملکت به 
خارج از کشور برود، چون همین جا دانشجویان را در حوزه 
تخصصی تروما تربیت کرده اســت. چرا می خواهیم امید 
دانشــجویان، بیماران، مــردم و کادر درمان را ناامید کنیم.  
الان همکاران من چشم و گوش شان به شماست که ببینند 
مجلس به چه کسی رأی می دهد. عزیزان بیایید وفاق ملی 

را معنا کنیم.«
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ســلامت )به شکل فنی ـ مهندســی( نمی شود. متاسفانه 
تجهیزات ابزاردقیق که در زمان احداث برج در بدنه بتنی 
کارگزاری شده، یا از دست رفته یا اینکه قرائت نمی شود. 
مضافــاً اینکــه اتصــالات فــولادی دکل آنتــن ـ پیچ های 
مقاومت بالا ـ و جوش های اتصالات پیچیده قسمت سبد 
ســازه رأس، نیازمند »کنترل دائم« توســط آزمایش  های 
غیرمخرب اســت. علاوه بــر اینها، اثر گودبــرداریِ ضلع 
شــمالی بــر فونداســیون برج میــلاد نیازمنــد مطالعات 
ژئوتکنیک جدی اســت. برج میلاد شــبیه انسانی است 
کــه مدت هاســت به چک آپ پزشــکی نرفتــه و هر لحظه 
محتمل است به واسطه فشار خون، قند خون یا امور قابل 

پیشگیری دیگر دچار مشکل شود.«
آنهــا آمادگــی خــود را برای همــکاری در ایــن زمینه 
اعلام کرده  و گفته اند که  طی یک ســال گذشته پیگیری 
کرده انــد کــه شــهرداری تهران بــا این بخش از مســائل 
بــرج میلاد با دانــش بین المللی و به شــکل فنی برخورد 
کنند، اما تا امروز واکنشــی از ســوی شــهرداری دریافت 
 نکرده اند؛ حتی یک تماس تلفنی. حالا درخواست آنها، 
انتشــار گزارش فنی پایش ســلامت برج میلاد مربوط به 

یک سال اخیر است. 
حــالا عبــاس زرکــوب به عنــوان مدیرعامــل ســابق 
شــرکت یادمان ســازه در گفت وگو با »هم میهن« جزئیات 
بیشــتری از ایــن نامــه و دلیــل انتشــار آن می گویــد؛ 
برجی کــه تنها بخشــی از مجموعه بزرگتــری به نام مرکز 
ارتباطــات بین المللــی تهران اســت. ایــن مجموعه قرار 
بــود مجموعه ای از بخش های مختلــف و در ارتباط با هم 
باشــند؛ مرکز همایش ها که به گفته زرکوب به شکل ناقص 
ساخته شده است، هتل کنار آن، مرکز تجارت بین الملل 
در شمالی ترین نقطه این برج که قرار بود زیرساختی برای 
ورود به مرکز تجارت جهانی باشــد. در زمان ســاخت این 
برج تمهیداتی برای پایش سلامت آن در نظر گرفته شده 
بود؛ تعدادی سنســور، پیلار و سایر تجهیزات پایش برای 
کنترل رفتار خاک و ســازه: »سال گذشته که جلسه ای با  

مسئولان این برج داشتیم از این تجهیزات خبری نبود. 
علاوه بر این در زمان ســاخت برج، دستگاه زلزله نگار 
تعبیه شــده بــود؛ درواقع مرحــوم مهنــدس معین فر که 
مســئول پهنه بنــدی زلزله تهــران بود، آنجا هم دســتگاه 
شــتاب نگار تعبیه کرده بود، اما در ســال گذشــته هم از 

این دســتگاه خبری نبود. گفتند ما خبری از آن نداریم.« 
او می گویــد، بــرای مدیریت پــروژه برج میلاد، شــرکت 
یادمان سازه ایجاد شــده بود اما حالا منحل شده، اسناد 
و اطلاعــات آن در دســترس نیســت و کســی نمی داند 
اطلاعات مربوط به پایش ســلامت برج در آن بازه زمانی 
کجاســت؛ اطلاعاتی که باید در دسترس باشد: »ما برای 
جانمایــی، زلزلــه و مخابــرات، مطالعات جامع و اســناد 
زیادی داشــتیم اما الان اصلًا وجود نــدارد. درصورتی که 
بایــد از آنهــا حفاظت می شــد. الان بــه آنهــا می گوییم 
اندازه گیری تنش های مجاز فونداســیون را چه کرده اید، 
اگر بخواهنــد آن را اندازه گیری کنند، مرجعی ندارند که 

بتوانند مقایسه کنند.« 
زرکــوب توضیــح می دهد که در جلســه با مســئولان 
این برج، به آنها گفته شــده که هفت سنســور برای پایش 
سلامت برج وجود دارد، درحالی که این مجموعه به بیش 
از 100 سنسور نیاز دارد: »آنها به ما پاسخ دادند که اعتبار 
نداریم. اصل مشــکل این اســت که شــرکت یادمان سازه 
منحل شــده، هم افراد آن دیگر نیســتند، هم مدارک در 
دســترس نیست، هم سیســتم طوری است که بی هویت 
شــده اســت. این برج مانند بیماری اســت که باید از آن 
مراقبت شــود. وقتی اسناد وجود نداشــته باشد، چطور 
می خواهنــد از آن حفاظت کنند؟ حالا سنســورها برای 
پایش بسیار ناکافی اســت. انحلال شرکت یادمان سازه و 
متلاشی شدن آرشیو و اسناد آن، بزرگترین لطمه را به روند 

پایش سلامت آن وارد می کند.«

برج میلاد پایدار است، نمی ریزد �
آزمایشــی  به صــورت   1387 ســال  در  میــلاد  بــرج 
بهره برداری شــد، امــا درنهایــت در ســال 91 به صورت 
قطعی تحویل داده شــد. طراحی و اجرای مجموعه برج 
میلاد توســط شــرکتی به نام »بلندپایه« انجام شد. بهروز 
نوری خواجوی، رئیس هیئت مدیره این شرکت است و بعد 
از مطرح شــدن نگرانی های اخیر به »هم میهن« می گوید 
که این ادعاها را قبول ندارد، اســتدلال های مطرح شــده 
درباره ســلامت این برج معتبر نیســت و نبایــد نگران آن 
باشیم؛ چون برج میلاد به عنوان یک سازه پایدار و به طور 
ویژه برای زلزله طراحی شــده تا در زمان وقوع آن آسیبی 
نبینــد. غیر از ایمنی، آســایش مخاطب بــرج هم در نظر 

بهروز نوری خواجوی 
رئیس هیئت مدیره 

 بلندپایه:
استدلال های 

مطرح شده درباره 
سلامت این برج معتبر 

نیست و نباید نگران 
آن باشیم؛ چون برج 

میلاد به عنوان یک 
سازه پایدار و به طور 

ویژه برای زلزله طراحی 
شده تا در زمان وقوع 
آن آسیبی نبیند. غیر از 

ایمنی، آسایش مخاطب 
برج هم در نظر گرفته 

شده و به همین 
دلیل نباید درباره آن 

نگاه های غیرکارشناسی 
داشته باشیم

اختلاف درباره سلامت برج
گزارش »هم میهن« درباره پایش سلامت بلندترین برج تهران که اخیراً خبرساز شده است

بــرج میــلاد تهــران امســال 16ســاله می شــود؛ نمــاد 
جدیــدی از تهــران کــه قرار بــود نســبت به آنچــه امروز 
می بینیــم، مجموعه ای وســیع تر باشــد و مرکــز تجارت 
بین الملل تهران هم در آن تعبیه شــود. تا امروز ســلامت 
و ایمنــی بلندتریــن و شــاخص ترین نمــاد تهــران بارها 
محــل بحــث بــوده اســت؛ از خطــر ســقوط و احتمال 
کج شــدن تا همین نامه اخیر سه اســتاد دانشگاه درباره 
 پایــش ســلامت آن. نامــه ای کــه به شــکل گســترده ای 
بازتــاب پیدا کرد اما شــرکت پیمانکار برج بــه آن واکنش 
نشــان داد و ســلامت و پایداری آن را تایید کرد. ماجرای 
این نامه چه بــود و چرا دوباره نام برج میلاد به رســانه ها 

برگشته است؟
ماجرای این هشدار، به نامه  این سه چهره برمی گردد؛ 
یادمــان  شــرکت  ســابق  مدیرعامــل  زرکــوب،  عبــاس 
ســازه، بهروز گتمیری، اســتاد دانشــکده فنی دانشگاه 
تهــران و محمدرضــا اسلامی، اســتاد دانشــگاه ایالتی 
پلی تکنیک کالیفرنیا. آنها حدود شــش ماه پیش دیداری 
از این برج داشــتند و پس از آن نامه ای خطاب به علیرضا 
زاکانــی، شــهردار تهران با رونوشــتی به مهــدی چمران 
نوشــتند و وضعیت آن را خطرناک توصیف کردند، با این 
حال گفت وگو با آنها نشــان می داد که این نامه هشــدار و 
البته درخواســتی برای اعلام وضعیت پایش سلامت این 
برج مهم تهران اســت؛ آنها نشانه ای از پایش سلامت این 
برج توســط ابزارهای دقیقی که ســال ها پیش در جریان 
ســاخت آن تعبیــه شــده، ندیدنــد و می گویند کــه باید 
شــهرداری و مســئولان این برج، جامعه مهندســان را در 
جریان این روند قرار دهند. این نامه در شــرایطی مطرح 
می شود که شرکت پیمانکار برج میلاد که کار طراحی آن 
را هم برعهده داشــته، تاکید می کند که برج آنقدر پایدار 

ساخته شده که زلزله نمی تواند آن را فرو بریزد. 
ایــن ســه مهنــدس در نامه خــود خطاب بــه علیرضا 
زاکانی نوشته اند: »برج میلاد تهران سال هاست که پایش 
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